

#### March 13, 1946

# Message from Bagirov to Stalin and Molotov about Withdrawal of Troops from Northern Iran

#### Citation:

"Message from Bagirov to Stalin and Molotov about Withdrawal of Troops from Northern Iran", March 13, 1946, Wilson Center Digital Archive, GAPPOD, f.1, op.89, d.112. Obtained for CWIHP by Jamil Hasanli and translated for CWIHP by Gary Goldberg. https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/120473

### **Summary:**

Bagirov and Maslennikov report on intelligence activities by all sides following on the withdrawal of Soviet troops from northern Iran.

## **Original Language:**

Russian

#### **Contents:**

Original Scan
Translation - English

Wilson Center Digital, Archive

W350 ar 501 13/11 llabolia Messeurs 31

Товарищу СТАЛИНУ

Товарищу ИОЛОТОВУ

В связи с опубликованием решения Советского Правительства о частичном выводе войск из северных районов Ирана, работни ки иностранных консульств в Тавризе усиленно занялись изучением вопроса о передвижении советских войск в районе Тавриза.

Английский консул УООЛ мобиливовал всю свою агентуру для сбора сведений о численности и родах советских войск, уходящих из гор. Таврива, а, главным образом, прибывающих в Таврив новых войсковых частях.

Не ограничиваясь этим, консул и его работники посещают места станции тавриз стоял прибывший из Советского Союза эшелон с танками, УООЛ и вице-консул ЛАНГ, под ехавши к станции, пытались сфотографировать эшелон запандник, но, зашети в наших работников, от ехали от станции и продолжали из автомашин фотографировать с расстояния.

11 марта УООЛ и ЛАНГ снова появили съ на станции Тавриз, где стоял эшелон с нашими самолетами.

За последние дни у английского консула УССЛ прои сходят почти ежедневные совещания с амерыканским и турецким консулами в Тавризе.

Для усиления разведывательной работы в адрес вмериканского консульства стали поступать значительно увеличенные денежные авсигнования, Так, например, в конце февраля, вместо общиных ежемесячных поступлений в 50 тыс. риал, вмериканский

641

4.2

on/

консул получил 240 тысяч риал.

ស្ត្រាល់ ស្ត្រាស់ ស្

a \$10 and the bound court without a print

После отхода из районов Талыпа-Пехлеви в район Астары отрядов народного с полчения и ранского Азербайдкана, реакционные элементы, совместно о кандармерией и полицией, начали расправу с лицами, причастными к демократическому движению и проявляющими симпатию к Советскому Союзу.

11 марта в сел. Хоштаре (Талыт), по указанию Гилянского генерал-гу бернатора Ансари, жандарые рия арестовала 6 человек, в том числе руководителей местной организации на родной партии Али Шаха и Рахнума, которых отправляют в Тегеран.

В районе Рахимабада, восточнее гор. Решта, появилась банда в 300 человек, вооруженная винтовками "Брно" и французскими 3-х зарядными. Большинство состава этой банды имеет военную подготску. Среди них находятся 3 иранских офицера в военной форме. Банда прибыла из Мазандарана для оказания помощи местным резидионным элементам в расправе в лицами, участвующими в дем скратическом движении.

Поступают оведения о концентрации крупных иранских правительственных войск в районах Сулейманабада, Беджана, Хамадана и Саккыза. Все указанные пункты примыкают к юкным и юго-восточным границам иранского Азербайджана.

, x , x , x , x , x

151 64

<del>mu</del>nai Sc<del>an</del>

По непроверенным данным только в районе Саккыза сосредоточено до 30 тысяч иранских войск, которые, якобы, готовятся к наступлению на иранский Азербайджан со стороны Тикантапе и Зендкана.

В целях разведывательной деятельности из Тегерана в район Зендкана систематически направляются переодетые в гракданскую одежду и ранские офицеры для изучения наличия вооруженных дам национального правительства.

Наряду с этим, необходимо отметить случам перебеки отдельных офицеров из иранской армии на сторону народного ополчения иранского Азерба иджана. 10 марта в районе Бостанабада в 50 кли.южнее Тавриза приземлился иранский самолет типа истребитель. Это второй случай перелета летчиков иранскои армии в пранскии Азербанджан. Экипаж самолета - млетший лентанант ДЖАВАД ЗАРИНЕ и стрелок старшина МОХАМЕД АЛИ ПЕЙДА. оба вители Тавриза, по свидетельству наших людей их искренность не вызывает сомнений. При допросе в министерстве народного ополчения они заявили, что накануне в числе других летчиков получили задание лететь из Тегерана в распоряжение начальни на Хамаданского гррнизона. Воспользовавшись благоприят ной обстановком, они решими осуществить овое намерение и направили сь в сгорону Тавинаа, но из-за нехватки горючего совершили вынужденную порадку в районе Бостанабела.

**Ч.Д.БАГМРОВ** 

И.И.МАСЛЕННИ КОВ

марта 1946г.

[handwritten across the top: Nr 250 501 words 13 March 1730 Moscow [1 word illegible] VCh [1 word illegible]]

[Translator's note: "VCh" refers to a secure landline communications system used by high-level Soviet authorities]

To Cde. Stalin

To Cde. Molotov

In connection with the published decision of the Soviet government about a partial withdrawal of troops from the northern regions of Iran, the workers of foreign consulates in Tabriz are greatly occupied with study of the question of the movements of Soviet troops in the area of Tabriz.

The British consul (Wall) has mobilized his agent network [agentura] to collect information about the number and kinds [rody] of Soviet troops departing from Tabriz and, chiefly, the new operational [voyskovyye] units arriving in Tabriz.

Not limiting himself to this, the consul himself and his workers have visiting the unloading areas of our troop trains. On 10 March when a troop train with tanks which had arrived from the Soviet Union was standing in the station at Tabriz, (Wall) and Vice Consul (Lang) drove up to the station and tried to photograph the train but, having noticed our workers, drove off and continued to photograph from [their] automobiles from a distance.

On 11 March (Wall) and (Lang) again appeared at the Tabriz station where a troop train [loaded] with our aircraft was stopped.

In recent days the British consul (Wall) has been having almost daily conferences with the American and Turkish consuls in Tabriz.

A considerable increase in budgetary allocations has come to the American consulate to intensify intelligence work. So, for example, at the end of February, instead of the usual monthly receipt of 50,000 rials the American consul received 240,000 rials.

After the withdrawal of detachments of the Iranian Azerbaijani popular militia [opolcheniye] from the areas of Tal'sh-Pahlavi areas to the area of Astara, reactionary elements, together with the gendarmerie and police, began reprisals against people who had participated in the democratic movement and had displayed sympathy toward the Soviet Union.

On 11 March in the village of Khoshtar (Tal'sh [?district?]), on the orders of the Governor-General of Gilyan Ansari the gendarmerie arrested 6 persons, including the leaders of the local organization of the People's Party, Ali Shakh and Rakhnum, who were sent to Tehran.

In the area of Rakhimabad, east of the city of Rasht, a band of 300 persons appeared, armed with Brno rifles and French 3-shot [rifles]. The majority of this band's composition had military training. Among them were 3 Iranian officers in military uniform. The band arrived from Mazandaran to help local reactionary elements in reprisals against people who had participated in the democratic movement.

Information has arrived about a concentration of large Iranian governmental forces in the areas of Suleymanabad, Bejan, Hamadan, and Saqqez. All these points adjoin the southern and southeastern borders of Iranian Azerbaijan.

According to unverified data, up to 30,000 Iranian troops are also concentrated in the region of Saqqez who reportedly are preparing for an offensive on Iranian Azerbaijan from the direction of Tikantap and Zanjan.

Iranian officers are being systematically sent from Tehran to the area of Zanjan dressed in civilian clothing for intelligence activity to study the presence of armed forces of the national government.

Together with this, there ought to be noted cases of desertion of individual officers from the Iranian army to the side of the popular militia of Iranian Azerbaijan. On 10 March in the area of Bostanabad 50 km south of Tabriz an Iranian fighter aircraft landed. This was the second case of a flight by Iranian pilots of the Iranian army to Iranian Azerbaijan. The plane's crew were Junior Lieutenant Dzhavad Zarine and rifleman Sergeant-Major Mokhamed Ali Peyda, both residents of Tabriz; according to the evidence of our people their sincerity is not in doubt. During interrogation in the Ministry of the Popular Militia they declared that the day before [they were] among a number of other pilots who had received an assignment to fly from Tehran to be placed at the disposition of the chief of the Hamadan garrison. Using the favorable situation they decided to carry out their intentions and changed direction to Tabriz, but because of a lack of fuel made an emergency landing in the area of Bostanabad.

M. D. Bagirov [signature]

I. I. Maslennikov[signature]

13 March 1946